## مستخلص البحث:-

تتاول البحث دور المصارف الاسلامية في الوساطة الماليه موضحاً مفهوم الوساطة و اهميتها و مصادر الاموال في المصارف الاسلامية ابتداء من المصادر الداخلية و الخارجية و تعريفها و توظيف الموارد في المصارف الاسلامية متخذاً دراسة حاله بنك التضامن الاسلامي و بنك البركة السوداني.

-كما استعرض السياسات النقدية والتمويلية لبنك السودان خلال الفترة و تحليل موارد بنك التضامن و بنك البركة و مقارنه موارد البنكين ثم مقارنتها مع الموارد بالجهاز المصرفي مبيناً موقف كل بنك وكذلك تحليل استخدامات الموارد للبنكين و اجراء المقارنة بينهما.

-اتبع البحث المنهج الوصفى و التحليلى و استخدام المصادر الثانوية و التقارير السنوية وعولت الدراسة على الجوانب التطبيقية لاستخدام الموارد في المصارف الاسلامية.

- توصل البحث الى نتائج تمثلت فى نجاح المصارف الاسلامية بالقيام بدور الوساطه المالية كما ان التسهيلات التى تمنحها المصارف الاسلامية تمثل اضافة حقيقة للمجال الاستثمارى.

-تمكنت السياسات النقدية والتمويلية الصادره من البنك المركزى الى ادارت المصارف الاسلامية من توجيه الموارد الى عمليات التنمية و الاستثمار و توظيف الاموال فمن المعروف ان البنوك الاسلامية لها دور فى التنمية الاقتصادية فهى لاتعمل من اجل الربح فقط.

-اوصى البحث بعدة توصيات تمثلت فى زيادة الوعى المصرفى و ذلك بفهم و دراسه عميقة لاهداف ووسائل الدور الذى تلعبه البنوك الاسلامية فى الوساطه المالية و العمل على جذب الودائع و المدخرات بصورة اكبر و استخدامها الاستخدام الامثل فى اوجه النشاطات الاقتصادية بما يحقق الرفاهية للمجتمع ككل.

## **Executive Summary**

The these is tacked the role of Islamic banking star with international financial activities internally and externally, definitions and the usage of resources in banks specifically in the case of Al Baraka bank of Sudan and Tadamon Islamic Bank

- Also reviewed the financial police of the Bank of Sudan during the period, analysis of resources interpreter Bank of solidarity and bond and comparing the resources of banks with the resources of the banking system indicating the position of each bank as well as the analysis usage of resources of the two banks and the comparison between them.
- -The research Followed analytical descriptive method. The use of secondary sources, annual reports and the study relied on the practical aspects of the use of resources in Islamic banks.
- The research results is the success of Islamic banks to play a role as financial intermediaries the facilities offered by Islamic banks are addition to the reality of the area of investment.

The research recommendation is to facilitate more of banking awareness' through deep under study of the aims, role of Islamic banks in the financial intermediary work for attracting saving in large amounts and use it in different economic activities for the benefit of the well for society at large.